



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

سلسلة التمكين

جلسة الإحاطة الخامسة: العمل الجبري والاتجار بالبشر

28 شباط/فبراير 2023

المذكرة التوضيحية

السياق والأساس المنطقي

يُقصد بتعبير العمل الجبري بأنه "جميع أعمال أو خدمات تغتصب من أي شخص تحت التهديد بأي عقوبة، ولم يتطوع هذا الشخص بأدائها بمحض اختياره".¹ يقصد بعقوبة الاتجار بالأشخاص "تجنيد أشخاص أو نقلهم أو تنقيحهم أو إيواؤهم أو استقبالهم بواسطة التهديد بالقوة أو استعمالها أو غير ذلك من أشكال القسر أو الاختطاف أو الاحتيال أو الخداع أو استغلال السلطة أو استغلال حالة استضعاف، أو بإعطاء أو تلقي مبالغ مالية أو مزايا لنيل موافقة شخص له سيطرة على شخص آخر لغرض الاستغلال".²

وتبين البيانات المتاحة أن 17.3 مليون شخص من بين 27.6 مليون شخص يعملون قسراً يستغلون في القطاع الخاص؛ 6.3 مليون في الاستغلال الجنسي التجاري القسري، و3.9 مليون في العمل الجبري الذي تفرضه الدولة.³ ومن بين الأشخاص الذين يتعرضون للاتجار على الصعيد العالمي، تشكل نسبة 70 في المئة من الفتيات الصغيرات والنساء البالغات⁴ اللواتي يزيد احتمال تعرضهن للعنف الواضح أو الشديدي بثلاث مرات

¹ منظمة العمل الدولية، الاتفاقية الخاصة بالعمل الجبري، 1930 (الرقم 29)، المادة 2:

https://www.ilo.org/dyn/normlex/en/f?p=NORMLEXPUB:55:0::NO::P55_TYPE,P55_LANG,P55_DOC.UMENT,P55_NODE:CON,en,C029,/Document

² مكتب مفوضية الأمم المتحدة السامية لحقوق الإنسان، بروتوكول منع وقمع ومعاقبة الاتجار بالأشخاص، وبخاصة النساء والأطفال، المكمل لاتفاقية الأمم المتحدة لمكافحة الجريمة المنظمة عبر الوطنية (2000)، المادة 3: بروتوكول منع وقمع ومعاقبة الاتجار بالأشخاص، وبخاصة النساء والأطفال، المكمل لاتفاقية الأمم المتحدة لمكافحة الجريمة المنظمة عبر الوطنية | مكتب مفوضية الأمم المتحدة السامية لحقوق الإنسان

³ منظمة العمل الدولية، مؤسسة "ووك فري" (Walk Free Foundation)، والمنظمة الدولية للهجرة، التقديرات العالمية للعبودية الحديثة: العمل الجبري والزواج القسري (جنيف، 2022): https://www.ilo.org/wcmsp5/groups/public/---ed_norm/---.ipe/documents/publication/wcms_854733.pdf

⁴ مكتب الأمم المتحدة المعني بالمخدرات والجريمة، التقرير العالمي حول الاتجار بالبشر (فيينا، 2020): https://www.unodc.org/documents/data-and-analysis/tip/2021/GLOTiP_2020_15jan_web.pdf



مقارنة بالفتيان والرجال، في حين أن احتمال تعرض الأطفال للعنف أكبر بمرتين من احتمال تعرض البالغين.⁵ وبالتالي، فإن الشباب، ولا سيما أولئك الذين لديهم عوامل خطر، معرضون بشدة للاتجار بالبشر.

وبعد قرار الجمعية العامة للأمم المتحدة تحويل عالمنا: خطة التنمية المستدامة للعام 2030، التي اعتمدت في أيلول/سبتمبر 2015، معلنة "إننا] سنقضي على العمل الجبري والاتجار بالبشر ونهي عمل الأطفال بجميع أشكاله"، واتخذت إجراءات تشريعية متزايدة على الصعيدين الدولي والوطني، وقامت غالبية كبيرة من البلدان بإنفاذ قوانين تحظر العمل الجبري أو الاتجار بالبشر، أو كليهما. وللبرلمانيين دور رئيسي يؤديه في الفوز بهذه المعركة لأنهم يستطيعون إلهام وتوجيه وقيادة الرحلة نحو القضاء على العمل الجبري.⁶

ووضع الاتحاد البرلماني الدولي وشركاؤه أدوات وأدلة عملية لدعم البرلمانيين. ويشمل ذلك دليل حظر أسوأ أشكال عمل الأطفال: دليل عملي لاتفاقية منظمة العمل الدولية الرقم 182 (2002)، نُشر بالشراكة مع منظمة العمل الدولية؛ والمهجرة وحقوق الإنسان والحوكمة (2015) التي نُشرت بالشراكة مع منظمة العمل الدولية ومفوضية الأمم المتحدة لحقوق الإنسان؛ ودليل المشار إليه أعلاه القضاء على العمل الجبري (2019) الذي نُشر بالشراكة مع منظمة العمل الدولية.

وفي تشرين الأول/أكتوبر 2022، اعتمدت الجمعية العامة الـ145 للاتحاد البرلماني الدولي القرار بعنوان النزعم البرلماني لدفع عجلة التنمية المحلية والإقليمية للبلدان التي تشهد مستويات عالية من الهجرة الدولية ووقف جميع أشكال الاتجار بالبشر وانتهاكات حقوق الإنسان، بما في ذلك تلك التي ترعاها الدولة. يدعو القرار "جميع الحكومات والبرلمانات أن تتخذ إجراءات كلية هادفة ومنسقة، بما في ذلك سن تشريعات، وتجريم الاتجار والتهريب".

ولتسليط الضوء على هذه المسائل المثيرة للقلق، ودعم حشد البرلمانيين الشباب للعمل على التوصل إلى حلول من منظور صنع السياسات، ينظم الاتحاد البرلماني الدولي جلسة الإحاطة الخامسة عبر الانترنت من سلسلة التمكين للبرلمانيين الشباب التابعة له، حول العمل الجبري والاتجار بالبشر.

⁵ مكتب الأمم المتحدة المعني بالمخدرات والجريمة، التقرير العالمي حول الاتجار بالبشر (فيينا، 2022):

https://www.unodc.org/documents/data-and-analysis/glotip/2022/GLOTiP_2022_web.pdf

⁶ الاتحاد البرلماني الدولي ومنظمة العمل الدولية، القضاء على العمل الجبري (دليل للبرلمانيين، رقم 30، 2019).



الأهداف

تتمثل أهداف جلسة الإحاطة عبر الانترنت بشأن العمل الجبري والاتجار بالبشر في ما يلي:

- زيادة وعي البرلمانين الشباب بالعمل الجبري والاتجار بالبشر.
- تقييم أوجه التقدم المحرز والتحديات المواجهة في القضاء على العمل الجبري والاتجار بالبشر على الصعيدين الدولي والوطني وتحديد التشريعات الممكنة والإجراءات المتعلقة بالسياسات بما في ذلك:
 - التصديق على بروتوكول منظمة العمل الدولية للعام 2014 الملحق باتفاقية العمل الجبري للعام 1930، وتنفيذ توصية العام 2014 بشأن العمل الجبري (التدابير التكميلية) (رقم 203).
 - تهيئة بيئة مواتية لمكافحة العمل الجبري والاتجار بالبشر.
- توفير منبر لتبادل الممارسات والسياسات الجيدة بين البرلمانين الشباب.

المنهجية

سيقدم الخبراء المعنيون بالعمل الجبري والاتجار بالبشر جلسة إحاطة للبرلمانين الشباب بشأن الموضوع المعني. وسيعقب جلسة الإحاطة نقاش بين البرلمانين الشباب الذين ستم دعوتهم أيضاً لتبادل الممارسات الجيدة بشأن السياسات والتشريعات.

وستتوفر الترجمة الفورية باللغات الإنجليزية، والفرنسية، والعربية، والإسبانية.

التاريخ والمكان الافتراضي والوقت: ستعقد جلسة الإحاطة افتراضياً عبر زووم Zoom، في 28

شباط/فبراير 2023، من الساعة 14:00 إلى 16:00 بتوقيت وسط أوروبا (بتوقيت جنيف).

رابط التسجيل:

<https://us06web.zoom.us/j/82591403950?pwd=ZSs5aGs2eDRWOW5leDZXUXNXUFFmUT09>





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

The Empowerment Series

Fifth briefing: *Forced labour and human trafficking*

28 February 2023

Concept note

Context and rationale

Forced labour is defined as “all work or service which is exacted from any person under the menace of any penalty and for which the said person has not offered himself voluntarily”.¹ Trafficking in persons means the “recruitment, transportation, transfer, harbouring or receipt of persons, by means of the threat or use of force or other forms of coercion, of abduction, of fraud, of deception, of the abuse of power or of a position of vulnerability or of the giving or receiving of payments or benefits to achieve the consent of a person having control over another person, for the purpose of exploitation”.²

Available data shows that of the 27.6 million people in forced labour, 17.3 million are exploited in the private sector; 6.3 million in forced commercial sexual exploitation, and 3.9 million in forced labour imposed by state.³ Of the globally trafficked people, 70% are young girls and adult women⁴ who are three times more likely to suffer explicit or extreme violence compared to boys and men while, overall, children are two times more likely to be subjected to violence than adults.⁵ Hence, young people, especially those with risk factors, are extremely vulnerable to human trafficking.

Following United Nations General Assembly resolution *Transforming our world: the 2030 Agenda for Sustainable Development*, adopted in September 2015, declaring that “[w]e will eradicate forced labour and human trafficking and end child labour in all its forms”, increased legislative action at the international and national levels has been taken and a vast majority of countries have enforced laws prohibiting either forced labour or human trafficking, or both. Parliamentarians have a key role to play in winning this fight as they can inspire, guide, and lead the journey towards the eradication of forced labour.⁶

The IPU and its partners have developed tools and practical guides to support parliamentarians. These include the handbook *Eliminating the worst forms of child labour: A practical guide to ILO Convention No. 182* (2002) published jointly with the ILO; *Migration, human rights and governance* (2015) published jointly with the ILO and the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR); and the afore-referred to handbook *Eliminating Forced Labour* (2019) published jointly with the ILO.

In October 2022, the 145th IPU Assembly adopted the resolution entitled *Parliamentary impetus to local and regional development of countries with high levels of international migration and to stopping all forms, including state-sponsored, of human-trafficking and human rights abuses*. The resolution “calls upon all governments and parliaments to take holistic meaningful and coordinated action, including enacting and enforcing legislation criminalizing trafficking and smuggling”.

To shed light on these issues of concern and support the mobilization of young parliamentarians to work on solutions from a policymaking perspective, the IPU is organizing the fifth online briefing of its Empowerment Series for young parliamentarians on forced labour and human trafficking.

¹ International Labour Organisation (ILO), *Forced Labour Convention, 1930 (No. 29)*, Article 2:

https://www.ilo.org/dyn/normlex/en/f?p=NORMLEXPUB:55:0::NO::P55_TYPE,P55_LANG,P55_DOCUMENT,P55_NODE:CON,en,C029,/Document.

² Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR), Protocol to Prevent, Suppress and Punish Trafficking in Persons Especially Women and Children, supplementing the United Nations Convention against Transnational Organized Crime (2000), Article 3: [Protocol to Prevent, Suppress and Punish Trafficking in Persons Especially Women and Children, supplementing the United Nations Convention against Transnational Organized Crime | OHCHR](#).

³ ILO, Walk Free Foundation, and the International Organization for Migration (IOM), *Global Estimates of Modern Slavery: Forced Labour and Forced Marriage* (Geneva, 2022): https://www.ilo.org/wcmsp5/groups/public/---ed_norm/---ipec/documents/publication/wcms_854733.pdf.

⁴ United Nations Office on Drugs and Crime (UNODC), *Global report on trafficking in persons* (Vienna 2020): https://www.unodc.org/documents/data-and-analysis/tip/2021/GLOTiP_2020_15jan_web.pdf.

⁵ UNODC, *Global report on trafficking in persons* (Vienna, 2022): https://www.unodc.org/documents/data-and-analysis/glotip/2022/GLOTiP_2022_web.pdf.

⁶ IPU and ILO, *Eliminating Forced Labour* (Handbook for Parliamentarians, No 30, 2019).

Objectives

The aims of the online briefing on forced labour and human trafficking in persons are to:

- Increase awareness about forced labour and human trafficking among young parliamentarians.
- Take stock of advances made and challenges faced in eliminating forced labour and human trafficking at the international and national levels and identify possible legislation and policy-related actions including:
 - The ratification of the ILO Protocol of 2014 to the Forced Labour Convention, 1930, and the implementation of the 2014 Forced Labour (Supplementary Measures) Recommendation (No 203).
 - The creation of an environment conducive to the fight against forced labour and human trafficking.
- Offer a platform to share good practices and policies between young parliamentarians.

Methodology

Experts on forced labour and human trafficking will brief young parliamentarians on the subject matter in question. The briefing will be followed by a discussion among young MPs who will also be invited to share good practices on policies and legislation.

Simultaneous interpretation will be available in English, French, Arabic and Spanish.

Date, virtual venue and time: The online briefing will take place on Zoom, on 28 February 2023, from 14:00 to 16:00 CET (Geneva time).

Registration link:

<https://us06web.zoom.us/j/82591403950?pwd=ZSs5aGs2eDRWOW5leDZXUXNXUFFmUT09>